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Bela kuća ublažava sankcije Rusiji? 
Bela kucá je zatražila od Stejt Departmenta i 
ministarstva finansija da sastave spisak sankcija 
nekim ruskim subjektima i pojedincima, 
uključujucí oligarhe, koje bi mogle da budu 
ublažene, prenosi Reuters informacije dobro 
obaveštenih izvora. 
Traži se spisak mogucíh mera za ublažavanje 
sankcija o kojima bi američki zvaničnici mogli da 
razgovaraju sa ruskim predstavnicima u okviru 
širih američko-ruskih pregovora o odmrzavanju 
diplomatskih i ekonomskih odnosa, navode izvori 
Reutersa. 
Nije bilo odmah jasno šta bi SAD mogle da zatraže 
u zamenu za ublažavanje sankcija, prenosi 
Reuters, ali svaki ekonomski sporazum između 
Sjedinjenih Država i Rusije zahtevao bi 
ublažavanje sankcija SAD. 
Čini se da se Rusija trenutno ima problema da 
transportuje naftu kupcima, pogotovo nakon 
najnovijih američkih sankcija ruskoj trgovini 
naftom, koje su uvedene u poslednjim danima 
Bajdenove administracije. 
Sankcije od 10. januara, najagresivnije sankcije na 
rusku trgovinu naftom do sada, uzdrmale su 
globalnu trgovinu naftom dok Azija žuri da 
zameni rusku naftu alternativnim snabdevanjem, 
a cene usluga tankera rastu usred značajno 
smanjene dostupnosti brodova koji nisu 
sankcionisani. 
Mnogi od brodova, specijalizovanih tankera koji 
prevoze rusku naftu sa arktičkih i dalekoistočnih 
pacifičkih polja u Aziju sada su sankcionisani. 
Tankeri nastavljaju da utovaruju sirovu naftu iz 
Rusije, ali mnogi imaju poteškocé u isporuci 

tereta u luke jer kupci izbegavaju lanac 
snabdevanja koji su sankcionisale Sjedinjene 
Države, prenosi Bloomberg. 
Od 19 brodova utovarenih sa ostrva Sahalin u 
Rusiji od stupanja na snagu američkih sankcija, 
samo pet je isporučilo svoj naftu do krajnje 
odredišne luke, tvrdi Bloomberg. 
Slični tereti sa Sahalina prethodno su na moru 
proveli samo oko nedelju dana. Sada su neki 
tankeri na moru skoro dva meseca, tvrdi agencija. 

 

TASS: Za potpuno ukidanje sankcija potrebne dve godine
SAD bi mogle postepeno da ublažavaju svoj režim 
antiruskih sankcija od maja ove godine, uz 
potpuno ukidanje ograničenja Vašingtona 2027. 
godine, rekao je za TASS predsednik Instituta 
Imagindia Robinder Sachdev. „Potpuno ukidanje 
svih američkih sankcija Rusiji verovatno cé 
potrajati nekoliko godina, čak i pod Trampom. 
Najraniji realan rok za potpuno ukidanje je 2027, 
a čak i to zavisi od Trampove sposobnosti da održi 
politički zamah“, smatra ekspert. Prema 

njegovim rečima, postepeno ukidanje sankcija 
moglo bi da počne do maja 2025. godine, 
uključujucí hranu, đubriva, farmaceutske 
proizvode i odabrani pristup bankama. „Do 
trecég kvartala 2025. ovo bi se moglo proširiti na 
širu trgovinu energijom, industrijsku mašineriju i 
civilnu tehnologiju, pod uslovom da se nastavi 
napredak u pregovorima o Ukrajini. Osetljiviji 
sektori – uključujucí tehnologiju dvostruke 
namene, komponente za vazduhoplovstvo i 
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nesmrtonosne odbrambene sisteme – mogli bi da 
budu izuzeti od sankcija 2026. godine, mada bi to 
zavisilo od Trampove sposobnosti da savlada 
otpor u Kongresu“, kaže Sachdev. „Iako Tramp 
može da se odrekne nekih sankcija koristecí 

izvršnu vlast, ključna 
ograničenja prema 
CAATSA (Zakon o borbi 
protiv američkih 
protivnika kroz sankcije – 
TASS) zahtevaju 
odobrenje Kongresa“, 
rekao je politikolog. 
Ekspert je takođe skrenuo 
pažnju na činjenicu da su 
američke sankcije 
isprepletene sa 
sankcijama drugih država, 
posebno onima iz EU i 
Velike Britanije. 
„Američke sankcije su 

takođe isprepletene sa širim zapadnim 
sankcijama, posebno onim u EU i Velikoj Britaniji, 
što znači da bi neka finansijska i tehnološka 
ograničenja mogla da opstanu čak i ako SAD 
deluju nezavisno“, primetio je Sachdev. 

 
Saudi Aramco razmatra kupovinu Castrol maziva od BP 
Kompanija Saudi Aramco je u ranoj fazi 
razmatranja potencijalne ponude za BP-ov posao 
sa mazivima Castrol, tvrde dobro obavešteni 
izvori, a prenosi Reuters. 
BP istražuje sve opcije oko budućnosti svog 
Castrol poslovanja, uključujucí mogucú prodaju, 
kao deo strateškog projekta. 
Očekuje se da cé cena biti oko 6 do 8 milijardi 
dolara, tvrdi Ashley Kelty, analitičar kompanije 
Panmure Liberum. 
Bloomberg News je prvi izvestio o interesovanju 
kompanije Aramco za Castrol u sredu, samo dan 
nakon što je saudijski naftni gigant prijavio pad 
svog godišnjeg profita i signalizirao da cé smanjiti 
isplatu dividende za skoro trecínu ove godine. 
BP je prošle nedelje saopštio da preispituje svoje 
poslovanje sa mazivima - Castrol, i cilja na 
prodaju od 20 milijardi dolara do 2027. 

Program deinvestiranja je ključni deo 
rekonstrukcije strategije generalnog direktora 
Murray Auchincloss za smanjenje potrošnje na 
obnovljive izvore energije i povecánje fokusa BP-
a na proizvodnju nafte i gasa kako bi se povecála 
zarada. 
Prema kompaniji Elliot Investment Management, 
koja je stekla 5 posto vlasništva u BP, naftni 
gigant bi imao koristi od prodaje svojih Castrol 
maziva i svoje mreže servisnih stanica kako bi 
povećao vrednost kompanije i otkup akcija, rekao 
je izvor Reutersu prošle sedmice. 
Bloombergov izveštaj kaže da Aramco nije doneo 
konačnu odluku o strukturi potencijalne ponude 
za Castrol ili da li cé ona nastaviti jer su pregovori 
još uvek u ranoj fazi. 

 

Stvoren novi gigant petrohemijske industrije vredan 60 milijardi dolara 
Austrijski OMV i ADNOC iz Abu Dabija postigli su 
sporazum da kombinuju svoje poslovanje sa 
poliolefinima, stvarajucí kompaniju vrednu 60 
milijardi dolara, navodi ADNOC, prenosi Reuters. 

Nova kompanija bicé četvrti najvecí proizvođač 
poliolefina, a akcije OMV-a na austrijskoj berzi su 
nakon objavljivanja vesti porasle za skoro 3 
odsto. 
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Nova kompanija cé takođe kupiti Novu Chemicals 
za 13,4 milijarde dolara kako bi odmah ojačala 
svoju poziciju na tržištu hemikalija i plastike, 
naveo je OMV. Nova Chemicals je podružnica 
infrastrukturnog giganta Mubadala iz Abu Dabija. 
„Akvizicija kompanije Nova Chemicals, 

severnoameričkog proizvođača poliolefina i 
lidera u naprednim rešenjima za pakovanje i 
možda zašticénim tehnologijama, dodatno cé 
ojačati prisustvo Borouge Group International 
širom Amerike i povecáti njenu izloženost 
povoljnim sirovinama“, saopštio je OMV. 

 

Shell prodaje hemijska postrojenja 
Shell razmatra prodaju svojih hemijskih 
postrojenja u Evropi i SAD, a Morgan Stanley je 
izvršio strateški pregled, izveštava Wall Street 
Journal, pozivajucí se na dobro obaveštene 
izvore. 
Imovina uključuje Shell-ovo postrojenje Deer 
Park u Teksasu, SAD, koji proizvodi niz olefina koji 
se koriste u proizvodima kao što su farmaceutski 
proizvodi, lepkovi i deterdženti. 
Postrojenje Deer Park se nalazi pored rafinerije u 
kojoj je Shel prodao ceo svoj udeo partneru u 
zajedničkom ulaganju Pemek-u, meksičkom 
državnom naftnom operateru. Kompanija takođe 

upravlja hemijskim postrojenjima u Pensilvaniji i 
Luizijani, Velikoj Britaniji, Nemačkoj i Holandiji. 
Pregled Shell operacija hemikalija mogao bi 
privucí interesovanje privatnih kompanija i 
bliskoistočnih kompanija. Ovaj potez je deo 
strategije generalnog direktora Vael Savan da se 
fokusira na poslovanje sa visokom maržom, 
okrecúcí se od obnovljivih izvora energije ka nafti, 
gasu i biogorivu. 
Promena strategije kompanije vec ́ je dovela do 
prodaje njenog singapurskog hemijskog 
postrojenja i ponovnog fokusiranja na njene 
osnovne profitabilne sektore. 
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EU odlaže plan za odustajanje od ruskog gasa 
Evropska komisija je po drugi put odložila objavu 
svog plana da postepeno ukine oslanjanje 
regiona na uvoz ruske energije sa 26. marta na 
neodređeni datum, prenosi Reuters, a Komisija 
je odbila da komentariše novi datum. 
Komesar za energetiku Dan Jorgensen rekao je u 
novembru na parlamentarnom saslušanju da cé 
predstaviti plan tokom svojih prvih 100 dana na 
toj funkciji, ali je to do sada dva puta odlagano. 
Plan je prvo trebalo da bude objavljen u februaru. 
EU je sebi postavila neobavezujucí cilj da okonča 
uvoz ruskog prirodnog gasa do 2027. godine 
nakon što je počeo sukob u Ukrajini 2022. 
Međutim, neke zemlje članice nisu učinile 
dovoljno da diversifikuju snabdevanje 
energentima, a uvoz ruskog gasa je porastao 
prošle godine. 
EU se suočava sa teškim zadatkom balansiranja 
energetske bezbednosti uz snižavanje cena kako 
bi svoju industriju održale konkurentnim sa 
rivalima u Kini i Sjedinjenim Državama, gde su 
troškovi energije nekoliko puta niži. 
 

EU vrši pritisak da reši tranzit gasa 
preko Ukrajine 
Evropski lideri pozvali su u vlasti EU i Kijev da 
intenziviraju razgovore nakon obustave tranzita 
ruskog gasa kroz Ukrajinu, prema zaključcima 
samita koji su usledili nakon pritiska Slovačke, 
prenosi Reuters. Slovački premijer Robert Fico 
pokušao je da pomene tranzit ukrajinskog gasa - 
glavnu rutu za ruski gas namenjen Slovačkoj koju 
je Kijev zaustavio početkom ove godine - u 
zaključcima sastanka lidera Evropske unije na 
kojem se razgovaralo o Ukrajini i odbrani u 
četvrtak. 
U zaključcima, lideri EU pozvali su strane da 
„intenziviraju napore u pronalaženju izvodljivih 
rešenja za pitanje tranzita gasa, uzimajucí u obzir 
zabrinutost koju je istakla Slovačka“. 
Izostalo je pominjanje „nastavljanja“ tokova koje 
je Reuters video u ranijem nacrtu. 

Evropska komisija je ranije saopštila da nema 
interesa za nastavak protoka ruskog gasa kroz 
Ukrajinu i da postoje alternative. EU je nastojala 
da smanji svoje preostalo oslanjanje na energiju 
iz Rusije otkako je počeo sukob u Ukrajini. 
Diplomata EU je rekao da uključivanje reference 
o tranzitu nije promena politike, ali je ostavilo 
otvorene diskusije o zabrinutostima Slovačke. 
Tranzit gasa je okončan nakon što je Ukrajina 
odbila da obnovi sporazum sa Moskvom, jer je 
pokušavala da uskrati Rusiju prihoda za 
finansiranje rata. 
Tranzit gasa kroz Slovačku u Evropu pretrpeo je 
štetu, a zemlja je  i takođe je morala da traži nove 
rute za prijem ruskog gasa. U zaključcima se 
navodi da zaustavljanje takođe povecáva cene i 
narušava konkurentnost Evropske unije. 
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SAD i Rusija zajednički oživljavaju Severni tok 2? 
Bivši istočnonemački obaveštajac i dugogodišnji 
blizak saradnik Vladimira Putina, Matthias 
Waring, tiho je poslednjih meseci radio na planu 
koji je donedavno izgledao nezamisliv – 
oživljavanju ruskog gasovoda Severni tok 2, uz 
podršku američkih investitora, piše Financial 
Times. 
Kako otkriva ovaj list, plan uključuje lobiranje kod 
Trampove administracije preko uticajnih 
američkih biznismena. Cilj nije samo pokretanje 
gasovoda, koji je zbog sankcija i rata u Ukrajini 
ostao nefunkcionalan, vec ́ i njegovo korišcénje 
kao pregovaračkog oruđa u rešavanju konflikta. 
Matthias Waring, bivši oficir zloglasne 
istočnonemačke tajne službe Štazi, bio je do 
2023. godine direktor kompanije Severni tok 2 
AG, koja upravlja gasovodom pod kontrolom 
Gazproma. Prema izvorima upucénim u 
pregovore, upravo je Warnig pokrenuo 
inicijativu, verujucí da bi Vašington mogao da 
iskoristi gasovod kao način za kontrolu puteva 
snabdevanja energentima EU. 
„SAD bi mogle da kažu: 'Sada cé Rusija biti 
pouzdana jer su u središtu stvari Amerikanci od 
poverenja'“, rekao je bivši visoki američki 
zvaničnik upoznat sa razgovorima, dodajucí da cé 
američki investitori zaraditi novac bez ikakvog 
rizika. 
Iako su neki američki investitori pokazali 
interesovanje, još nije jasno ko bi tačno 
učestvovao u poslu. Prema FT, američka grupa 
konzorcijuma je vec ́izradila okvirni plan za post-
sankcijski sporazum sa kompanijom Gazprom. 
Evropske vlade sa velikim oprezom posmatraju 
ove događaje. Najviši zvaničnici Evropske unije 
postali su svesni pregovora o gasovodu 
poslednjih nedelja, a nekoliko evropskih zemalja 
je vec ́ izrazilo zabrinutost zbog potencijalnih 
posledica. 
Jedan od ključnih problema je činjenica da je 
Nemačka formalno zaustavila proces licenciranja 
za Severni tok 2 2022. godine, nikada mu nije 
izdala potrebne dozvole za rad. Osim toga, vecína 
evropskih energetskih kompanija koje su uložile 
milijarde u projekat vec ́je otpisala svoja ulaganja, 
smatrajucí cevovod izgubljenom investicijom. 

„Evropa i dalje ima na snazi sankcije, a sporazum 
Nemačke da rehabilituje Severni tok izazvao bi 
ogromne političke podele“, rekao je bivši 
američki zvaničnik, prenosi Blic. 
Gasovod Severni tok 2 sastoji se od dve paralelne 
cevi, ali je jedna oštecéna u eksploziji u 
septembru 2022. godine, kada su obe cevi 
njegovog prethodnika, Severnog toka 1, takođe 
uništene sabotažom. Druga cev Severnog toka 2 
je tehnički neoštecéna, ali nikada nije puštena u 
rad. 
Tokom svog prvog predsedničkog mandata, 
Donald Tramp je bio jedan od najglasnijih 
kritičara Severnog toka 2, tvrdecí da su Nemačka 
i Evropa previše zavisne od ruskog gasa i da su 
tako finansirale Putinov režim. 
Međutim, sada njegova administracija razmatra 
mogucńost da gasovod postane oruđe u 
pregovorima oko Ukrajine. 
Prema izvorima u Vašingtonu, pojedinci bliski 
Trampu vide Severni tok 2 kao stratešku priliku za 
obnavljanje američko-ruskih odnosa. Ukoliko bi 
američki investitori preuzeli kontrolu nad 
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gasovodom, mogli bi indirektno da upravljaju 
isporukom ruskog gasa Evropi, što bi im dalo 
značajan uticaj na energetsko tržište kontinenta. 
Za sada je teško zamisliti da bi američki investitori 
mogli da preuzmu Severni tok 2 bez vecíh 
političkih posledica. Sankcije EU i SAD, neizvesna 
buducńost nemačke energetske politike i strah 
evropskih zemalja od nove zavisnosti od ruskog 
gasa čine ovaj projekat izuzetno složenim, piše 
FT. 

Međutim, američki biznismeni i lobisti koji stoje 
iza inicijative smatraju da bi Trampova 
administracija mogla da pronađe način da je 
sprovede. 
„Ne mogu da zamislim da bi odbor direktora bilo 
koje vecé američke kompanije danas odlučio da 
uđe na rusko tržište, a Rusi su toga svesni – vec ́
su videli oscilacije u američkoj politici“, rekao je 
bivši visoki američki zvaničnik. 

 
Brisel ne popušta: Skladišta gasa do zime moraju biti na 90 odsto kapaciteta 
Brisel zahteva da zemlje EU nastave da pune 
svoja skladišta gasa do 90 odsto do novembra i 
necé biti ustupaka koje su neke zemlje bloka 
tražile, tvrdi Politiko. 
Evropska unija je ignorisala zahteve nekoliko 
svojih država članica da smanji procenat 
popunjenosti podzemnih skladišta gasa (UGS) 
prema potrebama pojedinačnih zemalja, prenosi 
Politiko, pozivajucí se na izvore bliske Evropskoj 
komisiji. EU je odlučila da ne menja vanredna 

pravila o popunjnosti skladišta gasa koja su 
uvedena 2022. Dakle, kapacitet skladišta i dalje 
mora biti 90% do novembra svake godine. 
Predstavnici devet evropskih zemalja na sastanku 
u Briselu izrazili su zabrinutost zbog 
nepromenjivosti pravila o vanrednim situacijama 
i tražili fleksibilnije propise za ovo leto i sledecú 
zimu, predlažucí da proces punjenja podzemnih 
skladišta bude „potpuno dobrovoljan“. 
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Ali, prema izvoru sajta Politico povezanom sa 
gasnom industrijom, deset zemalja EU i UK cé 
potrošiti oko 30 milijardi evra za kupovinu i 
skladištenje prirodnog gasa dok ne ispune 
potrebnu količinu za sezonu 2025/26. 
Prema rečima analitičarke kompanije Kpler Laure 
Page, situacija u Evropi sa rezervama prirodnog 
gasa je mnogo gora nego pre dve godine, kada je 
bila energetska kriza. Pogoršanje situacije je zbog 
odbijanja Ukrajine da isporučuje gas iz Rusije 
preko svoje teritorije od početka 2025. godine, 
kao i zbog oštrije zime u Evropi ove godine, zbog 
čega se rezerve u skladištu troše velikom 
brzinom. 
Mediji podsecáju da je ranije data procena 
dodatnih troškova za kupovinu gasa ovog leta - 3 
milijarde evra više nego prethodnih godina. 
Trenutno su evropska podzemna skladišta gasa 
popunjena manje od 38%, što je nivo koji je 
dostignut prvi put u 3 godine.  
 

EU zbog Mađarske i Slovačke finansira 
skladištenje gasa u Ukrajiini 
Evropska unija razmatra da pruži finansijsku 
pomoć zemalja centralne i istočne Evrope kako bi 
one skladištile prirodni gas u Ukrajini sledecé 
zime, prenosi Bloomberg. 
EU bi mogla da podrži neke kupovine neruskog 
gasa od strane Slovačke i Mađarske bez izlaza na 
more, koji bi bio isporučen u ukrajinska skladišta, 
kažu ljudi upoznati sa ovim pitanjem. Gas bi se 
zatim prodavao zemljama centralne i istočne 
Evrope koje su se ranije oslanjale na ruski gas, 
kažu izvori  upucéni u stvar. 
Za transport gasa iz ukrajinskih skladišta u Evropu 
bicé potrebna saradnja Slovačke, zemlja koja je 
bila prevoznik gasa dok nije istekao ugovor sa 
Rusijom o tranzitu gasa iz Ukrajine. Premijer 
Robert Fico procenjuje da Slovačkoj nedostaje 
500 miliona evra (524 miliona dolara) godišnje 
tranzitnih taksi koje je prikupljala. Mađarska je 
takođe pozvala na obnavljanje tranzitnih tokova. 
Fico se sukobio sa drugim zapadnoevropskim 
liderima nakon što se založio za nastavak tranzita 
kroz Ukrajinu, oštro kritikujucí ukrajinskog 
predsednika Volodimira Zelenskog, koji je odbio 
da razmotri bilo kakav novi sporazum koji bi na 

kraju poslao novac Rusiji. U političkim krugovima, 
ideja o skladištenju gasa u Ukrajini se vidi kao 
sredstvo za smirivanje Slovačke i Mađarske. 
Ukrajina se takođe nada da cé skladištenje gasa 
pomocí u zaštiti njene infrastrukture od 
granatiranja. 
Najvecá slovačka kompanija za gas, Slovenski 
Plinarenski Priemisel AS, saopštila je da cé morati 
da placá oko 90 miliona evra godišnje više ako 
mora da garantuje stabilan uvoz različitim 
pravcima. 
SPP je u ponedeljak rekao da „podržava svako 
rešenje koje cé omogucíti obnavljanje tranzita 
gasa kroz Ukrajinu“, ne iznosecí detalje. 
Nejasno je da li bi ideja o transportu gasa preko 
Poljske, Rumunije ili Grčke u Ukrajinu i njegovoj 
preraspodeli bila prihvatljivo rešenje za Slovačku 
i Mađarsku, koje imaju velika skladišta i insistiraju 
pre svega na obnavljanju isporuka jeftinijeg 
ruskog gasa. 
Predsednica Evropske komisije Ursula fon der 
Lajen rekla je u Kijevu prošle nedelje da cé EU 
„iskoristiti puni potencijal ogromnih ukrajinskih 
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skladišta gasa, od kojih se 80 odsto nalazi u blizini 
država članica EU“. 
Komisija vodi tehničke razgovore sa Slovačkom o 
korišcénju ukrajinske gasne infrastrukture, ali to 
ne može biti u suprotnosti sa ciljem regiona da 
napusti ruski gas. 

Ukrajina nudi 10 milijardi kubnih metara gasa za 
skladištenje za narednu grejnu sezonu, tvrde 
izvori. Od toga bi zemlja mogla da kupi oko 3 
milijarde za domacú upotrebu, a 1 milijarda je 
namenjena Moldaviji. Preostali obim bi mogle da 
iskoriste Slovačka i Mađarska. 

 
Gazprom upozorava EU: Skladišta gasa će biti prazna do zime 
Gazprom upozorava na smanjenje rezervi gasa u 
evropskim skladištima i rast obima potrošnje. 
Kako se smanjio broj „pouzdanih izvora gasa“ 
Evrope, pripreme za novu zimu bicé teške, 
predviđa kompanija, prenosi rbc.ru. 
Gazprom predviđa da cé se do početka sledecé 
zimske sezone Evropa suočiti sa praznim 
podzemnim skladištima gasa (UGS) i bicé joj teško 
da se pravilno pripremi za novu zimu, navodi se u 
poruci na Telegram kanalu kompanije. 
„Evropa ubrzano troši rezerve gasa iz podzemnih 
skladišta. Prema podacima Gas Infrastructure 
Europe (GIE), zaključno sa 28. februarom, 
poslednjeg dana kalendarske zime, u evropskim 
podzemnim skladištima gasa ostalo je 39,2 
milijarde kubnih metara gasa. To je 38,5% 
zapremine skladišta i 24,3 milijarde kubnih 

metara manje negu u isto vreme lane“. 
U kompaniji su naveli da je povecána i prosečna 
stopa vađenja gasa - vecá je za 36% u odnosu na 
prošlu sezonu, a 22% vecá od proseka za 
prethodnih deset godina. 
Ove godine rezerve napravljene za ovu zimu su 
iscrpljene u januaru, odnosno korištene su 
rezerve iz prethodnih godina. Prema podacima 
od 28. februara, iz podzemnih skladišta gasa 
izvučeno je 1,5 puta više gasa nego što je 
ubačeno tokom leta - 58 milijardi kubnih metara. 
„Gazprom” takođe predviđa da cé pokazatelji za 
vađenje gasa iz skladišta biti premašeni nakon 
završetka kalendarske zime. 
"Tako cé Evropa pristupiti početku sezone 
ubrizgavanja sa primetno praznim skladištima. S 
obzirom na smanjenje pouzdanih izvora 

snabdevanja gasom, 
bicé teško ovog leta 
napuniti evropska 
podzemna skladišta 
gasa i temeljno se 
pripremiti za zimu", 
smatraju u 
Gazpromu. 
Od 1. januara 
prestao je tranzit 
ruskog gasa kroz 

Ukrajinu: 
odgovarajucí ugovor 
između Gazproma i 
Naftogasa je 
istekao, a strane ga 
nisu obnovile.  
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Đedović Handanović: Strateški cilj je produženje ugovora za gas sa Rusima 
Strateški cilj Srbije je produženje ugovora o 
snabdevanju gasom iz Rusije, tvrdi ministarka 
rudarstva i energetike Dubravka Đedović 
Handanović, prenosi Ekapija. 
- Ostali smo dosledni u vođenju suverene politike 
zaštite interesa naše zemlje i naših građana i u 
tom cilju vodimo i pregovore o produženju 
gasnog aranžmana s Rusijom, s obzirom na to da 
postojeći ističe u maju. Nastojaćemo da novi 
sporazum obuhvati što duži vremenski period i 
što bolje uslove kako bismo se, u godinama koje 
dolaze, obezbedili ovim strateškim energentom - 
rekla je ministarka. 
Govoreći o odlaganju američkih sankcija NIS-u, 
Đedović Handanović je ukazala da dodatni rok 
znači da Srbija ima više vremena za razgovore sa 
američkom i ruskom stranom. 
- Ohrabruje činjenica da su Amerikanci i Rusi 
započeli razgovore na najvišem nivou. Malo toga 
zavisi od nas jer sankcije nismo zaslužili. 

Nastavićemo sa pojašnjavanjem pozicije Srbije jer 
ne želimo nikome ništa bespravno da uzimamo. 
Кao zemlja šampion u privlačenju stranih 
direktnih investicija moramo da vodimo računa o 
poštovanju naših zakona, međunarodnih 
ugovora i vladavine prava - rekla je ona i ponovila 
da je za građane najvažnije da nema mesta brizi i 
panici jer će goriva biti, pošto je tržište dobro 
snabdeveno.  
Na pitanje o sigurnosti snabdevanja gasom 
Turskim tokom nakon ukrajinskog napada na taj 
gasovod, ministarka je istakla da se ratovi vode 
zbog energenata i da je energetska infrastruktura 
od kritične važnosti za nacionalnu bezbednost. 
- Mi bez Turskog toka ne možemo da se 
snadbevamo gasom, kao ni Mađarska s obzirom 
na to da smo tranzitna zemlja. Moramo da 
nastavimo diplomatsku borbu zaštite vitalne 
energetske infrastrukture - rekla je Đedović 
Handanović. 

 

Bajatović: Novi ugovor sa Rusima važiće tri decenije 
Novi, dugoročni ugovor Srbije i Rusije o 
snabdevanju gasom važiće najmanje tri decenije, 
izjavio je direktor "Srbijagasa" Dušan Bajatović, 
prenose Večernje Novosti. 
Kako je naveo, pregovori delegacija dve zemlje 
uveliko traju i do sada je definisano da će Srbiji 
"Balkanskim tokom" stizati 2,5 milijardi kubnih 
metara gasa godišnje. 
Bajatović je dodao da su planirane dodatne 
količine koje će moći fleksibilno da se koriste. 

 Prema njegovim rečima, još se razgovara o tome 
prema kojoj će se formuli obračunavati cena 
gasa. 
Aktuelna formula za obračun omogućava Srbiji, 
kako kaže, da gas dobija među najpovoljnijim 
cenama u Evropi. 
 Aktuelni trogodišnji gasni aranžman Srbije i 
Rusije potpisan je 2022. godine i važi do kraja 
maja. 

 

JANAF povećava kapacitet terminala na Krku 
Predstavnici JANAF-a cé 13. marta docí u 
skupštinu grada Omišlja na Krku kako bi 
građanima i zainteresovanoj javnosti Omišlja 
predstavili projekat povećavanja skladišnih 
kapaciteta, prenosi Poslovni.hr.  
Investicija, čija je vrednost procenjena na 62,2 
miliona evra, predviđa proširenje kapaciteta za 
skladištenje nafte i naftnih derivata na postojecój 
lokaciji koju JANAF ima u luci kod Omišlja, a 
prema najavama rukovodilaca tog državnog 
preduzecá, realizacija se realno može očekivati 
početkom sledecé godine, pod uslovom da se 

ispune neophodni uslovi i dokumentacija. 
Iz javno dostupne dokumentacije, projektom je 
predviđena izgradnja šest novih rezervoara za 
skladištenje sirove nafte, svaki zapremine 80 
hiljada kubnih metara, i izgradnja jednog novog 
rezervoara za skladištenje naftnih derivata 
zapremine 20 hiljada kubnih metara. Time bi se, 
prema oceni kompanije, povecáli kapaciteti 
skladištenja i obezbedila vecá sigurnost 
snabdevanja i energetska stabilnost. 
JANAF kontinuirano radi na povecánju svojih 
kapaciteta, a uprkos kritikama o njihovim 
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ograničenjima koje vec ́ neko vreme stižu iz 
susedne Mađarske, iz najvecé naftne kompanije 
u zemlji Mola, JANAF je ove tvrdnje demantovao 
i uverio da postojecí kapaciteti zadovoljavaju 
potrebe njegovih klijenata. 
Međutim, činjenica je da je zbog promena na 
tržištu kojima smo svedoci poslednjih godina 
potencijal povecán i da postoji potreba za 
jačanjem skladišnih kapaciteta kompanije. 

Ukupni skladišni kapacitet postojecég terminala 
je 1,48 miliona kubnih metara, od čega je 1,4 
miliona za naftu i 80 hiljada za naftne derivate. 
Površina terminala JANAF, u okviru kojeg cé se 
graditi i novi rezervoari, iznosi nešto manje od 
1,37 miliona kvadratnih metara. Prema 
dokumentaciji, predviđeno je da se projekat 
realizuje na dve lokacije u okviru postojecég 
prostora. 

 
Rompetrol lane ostvario manji neto profit 

Rompetrol je ostvario neto profit od 10,3 miliona 
leja u 2024. godini, što je pad od 12,5% u 
poređenju sa 11,78 miliona leja prethodne 
godine. Rompetrol Vell Services (PTR) ostvario je 
ukupan operativni prihod od 77 miliona leja (1 
evro – 5 leja), što je povecánje od 3,53 miliona 
leja u odnosu na prethodnu finansijsku godinu, 
prenosi Profit.ro. Ukupni operativni troškovi su 
porasli sa 62,65 miliona leja u 2023. na 68,4 
miliona leja u 2024. Rompetrol Vell Services je 
prošle godine izveo 112 primarnih operacija 
cementiranja (18% više u odnosu na prethodnu 
godinu), 192 operacije sekundarnog 
cementiranja i 448 operacija cementiranja i 448 
rekordnih stimulativnih radova u odnosu na 
prethodnu godinu, a u skladu sa prognozama 

kompanije. Tokom 2024. godine Rompetrol Vell 
Services je, nakon učešcá na tenderima, dobio 
nove ugovore o uslugama u vezi sa osnovnom 
delatnošcú, što je počelo da daje efekte od 
poslednjeg kvartala godine. Kompanija takođe 
nastavlja da analizira mogucńosti za učešcé u 
projektima cementiranja u oblastima sa 
geotermalnim potencijalom u Evropi. Ukupni 
dugovi dobavljača naftnih usluga smanjeni su sa 
23,99 miliona leja na 23 miliona leja.  Vecínski 
akcionar kompanije je kazahstanska grupa 
KazMunaiGas, preko KMG International, 
registrovana u Holandiji, sa 73,01% udela. Na 
poslednjoj kotaciji, od 0,57 leja/akcija, 
kapitalizacija berze iznosi 160 miliona leja. 

 

Rumuni sklopili ugovore sa američkom firmom za Neptun Deep 
Provajder usluga za energetske kompanije Expro 
sa sedištem u Hjustonu sklopio je ugovore  
vredne preko 10 miliona dolara (9,4 miliona evra) 
sa kompanijom OMV Petrom za gasni projekat 
Neptun Deep u Crnom moru, prenosi Seenews. 
Ugovori obuhvataju Expro-ovu podvodnu liniju za 
bušenje, tehnologiju cementiranja, usluge 
cevnog pokretanja i alate za bušenje za podršku 

projekta u rumunskom moru, navodi Expro u 
saopštenju za javnost. 
Projekat Neptun Deep, koji su zajednički razvili 
OMV Petrom i Romgaz, najvecí je projekat 
prirodnog gasa u rumunskom Crnom moru. OMV 
Petrom i Romgaz imaju po 50% učešcá u 
projektu, pri čemu je prvi takođe operater 
projekta. 
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Dr. Dragoslava Stojiljković – nova predsednica Nacionalnog energetskog 
komiteta Srbije 
Dr. Dragoslava Stojiljković,  prodekan za 
naučnoistraživačku delatnost i redovni profesor 
Mašinskog fakulteta Univerziteta u Beogradu, 
izabrana je za predsednicu Nacionalnog 
energetskog komiteta Srbije (NEKS) - WPC Energy 
na održanoj 30. sednici Skupštine Komiteta na 
samom početku 2025. godine. 

Novoizabrana predsednica NEKS-a se bavi 
istraživanjima u oblasti goriva (posebno procesa 
konverzije i valorizacije korišćenja biomase), 
sagorevanja i zaštite životne sredine. Po pozivu je 
držala nastavu na Malta Colledge of Arts, 
Science&Technology. Rukovodila je i učestvovala 
na velikom broju međunarodnih i domaćih 
naučnih projekata i projekata i studija u saradnji 
sa ministarstvima u Vladi Republike Srbije i 
privredom. 
Autor je velikog broja radova objavljenih u 
međunarodnim časopisima i saopštenih na 
međunarodnim i domaćim simpozijumima. 
Predvodila je tim koji je dobio nagradu „Best 
business idea from the Western Balkans“ na EIT 
Jumpstarter 2022 takmičenju. Jedan je od 
osnivača startapa FCL d.o.o koji se bavi razvojem 
inovativnih tehnologija za iskorišćenje 
energetskih resursa iz biomase i otpada u skladu 
sa principima cirkularne ekonomije  
Boravila je na usavršavanju u oblasti goriva i 
sagorevanja na Univerzitetu u Lidsu i Tehničkom 
univerzitetu u Madridu. 
Dopisni je član Akademije inženjerskih nauka 
Srbije, potpredsednik Društva termičara Srbije, 
član European Biofuels Technology Platform 
(ETIP Bioenergy), uređivačkog odbora časopisa 

Thermal Science i Nadzornog odbora Adria 
Section of the Combustion Institute. 
Nacionalni energetski komitet Srbije –   WPC 
Energy (NEKS)  je organizacija koja ima značajnu 
ulogu u sektoru energetike Republike Srbije, a 
posebno u sektoru nafte i gasa. 
Ovo udruženje sa tradicijom značajno doprinosi 
razvoju sektora nafte i gasa u našoj  zemlji, ali i 
regionu, pre svega kroz saradnju sa WPC Energy i 
negovanjem i afirmacijom struke kroz njeno 
učešće u svim aktivnostima nacionalnog 
Komiteta.  
Posebno je važno istaći da je Komitet, od samog 
osnivanja, predstavljao spoj kompanija, naučno-
istraživačkih organizacija, univerziteta i 
udruženja iz oblasti nafte i gasa, ali je 
istovremeno bio otvoren za sve teme koje su 
značajne i aktuelne za oblast energetike: 
dekarbonizacija, obnovljivi izvori energije, 
energetska efikasnost i dr. Nacionalni energetski 
komitet Srbije je pratio razvoj energetike u svetu, 
regionu i  zemlji i na osnovu toga otvarao nove 
teme kao podršku  razvoju i rešavanju izazova 
resornim ministarstvima, kompanijama i naučno-
istraživačkim institucijama. 
„Izbor za predsednicu Nacionalnog energetskog 
komiteta Srbije – WPC Energy predstavlja veliku 
čast, ali istovremeno i veliku obavezu. Rad u 
narednom periodu biće zasnovan na 
kontinuitetu, timskom radu, podršku struci, nauci 
i komitetu mladih. Nadam se da će Komitet i u 
narednom periodu nastaviti sa uspešnom 
saradnjom sa WPC Energy i sa radom na 
organizovanju interesantnih radionica i realizaciji 
novih projekata. Teme koje će svakako biti 
interesantne, pored već postojećih, su: 
energetska tranzicija, energetska sigurnost, nove 
tehnologije i inovacije u proizvodnji i potrošnji 
energije i goriva (vodonik, geotermalna energija, 
sakupljanje, skladištenje i korišćenje ugljenika, 
biomasa kao sirovina za proizvodnju goriva, SAF 
kao gorivo za avio saobraćaj i dr.). 
Posebno želim da se zahvalim kolegi Goranu 
Stojilkoviću na izuzetno uspešnom radu kao 
predsednika Komiteta u prethodnom periodu. 
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Svojim radom, idejama i inicijativama značajno je 
unapredio rad Komiteta. Nadam se da će i u 
narednom period doprinositi radu ove važne 
organizacije, posebno jer ostaje član 
Programskog komiteta 25. Svetskog naftnog 
kongresa u Rijadu, kao jedini predstavnik Srbije u 
ovom prestižnom organizacionom telu 

programskog komiteta Kongresa. Istovremeno, 
kolega Goran Stojilković će učestvovati u daljem 
radu i kroz rad u Skupštini našeg udruženja kao 
predstavnik HIP Petrohemije“ – izjavila je 
profesorka Stojiljković, novoizabrana 
predsednica Komiteta. 
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Informacije objavljene u ovom pregledu ne treba nužno tumačiti kao stav, 

ili opredeljenje WPC Energy prema temama kojima se bave 
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